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Základní organizace 01/71 Koniklec je pobočným spolkem Českého svazu ochránců přírody 
zapsaným ve spolkovém rejstříku vedeným Městským soudem v Praze pod spisovou značkou
L 49118. Od roku 2016 je držitelem Certifikátu poskytovatele environmentální výchovy EV+, 
od roku 2010 je členem Sdružení středisek ekologické výchovy Pavučina a od roku 2018 je
členem Asociace společenské odpovědnosti. V roce 2016 byl založen Pozemkový spolek

Koniklec, který obhospodařuje mokřad Na Beránku a od roku 2020 také mokřad v Cholupicích.

V současné době má široké spektrum činnosti. Zaměřuje se zejména na environmentální
vzdělávání, výchovu a osvětu s cílovou skupinou děti, mládež, zastupitelé, podnikatelé,

veřejnost a praktickou ochranu přírody. Jejím posláním je učit sebe i druhé chránit životní
prostředí a spoluvytvářet hodnoty pro budoucnost. Její vizí je lepší životní prostředí a vyšší kvalita 

života.

Organizace v roce 2022 měla 17 členů.
Vedení organizace: 

PhDr. Dagmar Koucká – předsedkyně ZO 
Barbara Doležalová – místopředsedkyně ZO

Mgr. Tereza Kučerová – místopředsedkyně ZO (do května 2022) 
 Markéta Hrnčálová – místopředsedkyně ZO

Ing. Martina Marešová – hospodářka ZO 
Mgr. Tereza Sedláčková – revizorka ZO

Vlkova 2725/34, 130 00 Praha 3, tel. č. 222 498 758, e-mail: info@ekocentrumkoniklec.cz, 
www.ekocentrumkoniklec.cz, IČO: 49629204, číslo účtu: 2500214207/2010

Koniklec na webu V roce 2022 nás podpořili zejména

Hlavní stránka 01/71 ZO ČSOP Koniklec, p. s.
www.ekocentrumkoniklec.cz

Facebook 01/71 ZO ČSOP Koniklec, p.s.
www.facebook.com/ekocentrumkoniklec

Počítáme s vodou
www.pocitamesvodou.cz

Facebook Počítáme s vodou
www.facebook.com/
hospodarenisdestovouvodou

Město do kapsy
www.mestodokapsy.cz

Ochrana jírovce maďalu 
proti klíněnce jírovcové
www.klinenka.cz

Instagramový profil
 instagram.com/ekocentrumkoniklec/

Aby klima bylo prima
www.evp.adaptacepraha.cz
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 Tradiční projekt „Ekologické výukové programy pro žáky pražských MŠ, ZŠ 
a SŠ 2021/2022“ probíhající na území hl. m. Praha pořádáme nepřetržitě již od roku 2002. 
V návaznosti na předchozí projekt, jehož harmonogram byl ovlivněn pandemií covidu-19 
a posunut, byl i tento projekt zahájen až v listopadu 2021. Většina realizace projektu tedy 
probíhala v roce 2022, a to v období listopad 2021 až listopad 2022.
 V rámci projektu se nám za období listopad 2021 až červen 2022 podařilo uskutečnit 
celkem 140 ekologických výukových programů (dále jen EVP) v celkovém počtu 3 899,25 
účastníkohodin (dále jen ÚH), celkově se realizace programů zúčastnilo 2 270 dětí/žáků. 
Z toho byly EVP realizovány s 92 skupinami dětí pražských MŠ a 1. tříd ZŠ (1 390 dětí/1 693,75 
ÚH), s 23 skupinami žáků 1. stupně pražských ZŠ (461 žáků/1 178,5 ÚH) a s 25 skupinami žáků 
2. stupně pražských ZŠ a nižších gymnázií (419 žáků/1 027 ÚH). Žádná skupina studentů SŠ 
v tomto období EVP neabsolvovala. Zaznamenali jsme minimálně 92 různých pedagogů, kteří 
se zúčastnili realizace našich EVP.
 Jako každý rok jsme na základě zpětných vazeb od pedagogů, žáků a lektorů provedli 
revizi a aktualizaci metodik, pracovních listů a pomůcek našich stávajících EVP. Přednostně 
jsme se zaměřili na programy s tematikou klimatické změny. Vytvořili jsme čtyři aktuální 

nabídkové brožury a rozeslali 
je do MŠ, ZŠ a SŠ na území 
hl. m. Praha a blízkého okolí 
dle naší aktuální databáze. 
Aktuální nabídku programů 
jsme propagovali na našich 
webových stránkách, na 8 
akcích pro pedagogy 
a veřejnost a v 5 článcích, které 
jsme publikovali do časopisů 
Pražská EVVOluce, Bedrník, 
magazín Listí ASO a Mrkvička. 
Byla vytvořena evaluační 
zpráva. Osm našich lektorů 
a vedoucí projektu absolvovali 
v rámci projektu 5 vzdělávacích 
seminářů, většinu z nabídky 
SSEV Pavučina, které garantují 
vysokou kvalitu. Jedna 
naše lektorka se zúčastnila 
Veletrhu EVVO 29. ročník – 

Šetrný turismus, který se pořádá každý rok a slouží ke vzdělávání pracovníků EVVO a sdílení 
zkušeností z oblasti environmentálního vzdělávání. Projekt byl finančně podpořen Hlavním 
městem Praha. 
 V září 2022 jsme zahájili navazující projekt „Ekologické výukové programy pro žáky 
pražských MŠ, ZŠ a SŠ 2022/2023“ s finanční podporou Hlavního města Praha a Státního fondu 
životního prostředí. Za období září–prosinec jsme uskutečnili celkem 89 EVP v celkovém počtu 
2 264,3 ÚH pro celkem 1 465 dětí/žáků. 
 Z toho byly EVP realizovány s 49 skupinami dětí pražských MŠ a 1. tříd ZŠ (680 
dětí/706,25 ÚH), s 36 skupinami žáků 1. stupně pražských ZŠ (706 žáků/1 301,5 ÚH) a se 4 
skupinami žáků 
 2. stupně pražských ZŠ a nižších tříd gymnázií (78 žáků/256,5 ÚH).
Více informací na www.ekocentrumkoniklec.cz/ekologicke-vyukove-programy-praha/.

Ekologické výukové programy

www.ekocentrumkoniklec.cz/ekologicke-vyukove-programy-praha/


 Část ekologických výukových programů z naší stávající nabídky v Praze jsme 
přizpůsobili školám ze Středočeského kraje a nabízíme je školám v dojezdové vzdálenosti 
v okolí Prahy za dotované ceny. V roce 2022 to bylo možné díky finanční podpoře Středočeského 
kraje a Státního fondu životního prostředí.
 Projekt „Ekologické výukové programy ve Středočeském kraji – okolí Prahy 
2021/2022“ jsme zahájili v prosinci 2021 a za dobu jeho trvání do listopadu 2022 jsme 
uskutečnili celkem 51 ekologických výukových programů, kterých se zúčastnilo celkem 788 dětí 
a žáků z mateřských a základních škol ve Středočeském kraji v dojezdové vzdálenosti v okolí 
Prahy a jejich pedagogové. Z toho 31 EVP pro 400 dětí z MŠ (27 vnitřních proběhlo v interiéru  
a 4 venkovní proběhly na zahradě nebo v blízkém okolí školky). Programů se zúčastnilo celkem 
9 mateřských škol: MŠ Středokluky, MŠ Pod Homolkou (Beroun), MŠ Ekolandia (Brandýs nad 
Labem), MŠ Masarykova (Čáslav), MŠ Ke Křížku (Březová-Oleško), MŠ Pátek (Poděbrady), MŠ 
J. A. Komenského (Čelákovice), ZŠ a MŠ Klecany, ZŠ a MŠ Tatce. A dalších 20 EVP (5 vnitřních 
a 15 venkovních/terénních) pro 388 žáků ze ZŠ (326 žáků z 1. stupně ZŠ a 62 žáků z 2. stupně 
ZŠ). Programů se zúčastnilo celkem 7 základních škol: ZŠ Heuréka (Libochovičky), ZŠ U Školy 
(Vrané nad Vltavou), ZŠ Martinovského (Rakovník), Domškola (Brandýs nad Labem), ZŠ Zdenky 
Braunerové (Roztoky), Gymnázium Bohumila Hrabala (Nymburk), Komunitní škola Kapka 
a Kapička, z.s. (Zruč nad Sázavou).
 Na základě zpětných vazeb od pedagogů, žáků a lektorů jsme provedli revizi 
některých metodik, pracovních listů a pomůcek. Školám jsme programy nabízeli pomocí 
čtyř nabídkových brožur distribuovaných v elektronické podobě mailovou rozesílkou 
a propagovali jsme je 
na 6 akcích pro pedagogy 
a veřejnost. V průběhu 
projektu absolvovali čtyři 
naši lektoři vzdělávací kurz 
Seminář pro začínající 
lektory – všeobecný seminář 
– Rozcestník začínajícího 
lektora z nabídky SSEV 
Pavučina a jedna lektorka 
se zúčastnila Veletrhu EVVO 
29. ročník – Šetrný turismus. 
V době trvání projektu se 
konaly ještě další 3 semináře, 
kterých se účastnili naši 
lektoři. Jejich účast byla 
částečně hrazena v rámci 
projektu. Vytvořili jsme dva 
zcela nové programy pro 
děti MŠ a 1. třídu ZŠ „Vodní 
svět za školkou“ a pro žáky 
2.-5. třídy ZŠ „Vzorovaná 
příroda“. Na závěr projektu byla vytvořena evaluační zpráva za období realizace EVP. Tento 
projekt byl realizován s finančním přispěním Středočeského kraje. 
 V následujícím období od listopadu do prosince 2022 jsme díky finanční podpoře 
Státního fondu životního prostředí uskutečnili dalších celkem 7 EVP v rozsahu 122,5 ÚH pro 105 
dětí MŠ a žáků 1. stupně. Více informací o obou EVP projektech na www.ekocentrumkoniklec.
cz/ekologicke-vyukove-programy-praha/.

Ekologické výukové programy ve Středočeském kraji - okolí Prahy
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 Projekt „Aby klima bylo prima aneb Adaptace škol na  změnu klimatu 
2022/2023“ navazuje na řadu předchozích s názvem Vzdělávací programy a projekty pro MŠ, 
ZŠ a SŠ „Adaptace hl. m. Prahy na změnu klimatu“, které mají za cíl přiblížit téma adaptace 
na změnu klimatu dětem a žákům všech věkových kategorií. 
 Projekt byl zahájen v říjnu 2022 a plánované ukončení bude v červenci 2023. 
V období září až prosinec proběhla aktualizace webových stránek projektu, elektronická 
rozesílka do škol s nabídkou zapojení se do projektu a průběžné přihlašování škol. Přihlásilo se 
8 mateřských, 9 základních a 1 střední škola v Praze. Předpokládáme, že se tento počet ještě 
změní. Zahájili jsme důkladnou revizi metodik šesti stávajících programů, aby byly aktuální 
dle nejnovějších poznatků klimatického vzdělávání. Zatím byla prodána jedna sada vzdělávací 
karetní hry „Adaptopolis“ za symbolickou dotovanou cenu a uskutečnilo se 6 realizací 
programů. Děti a žáci mladších věkových kategorií se zapojili absolvováním ekologického 
výukového programu zaměřeného na téma adaptace měst na změnu klimatu: „Žilo bylo jedno 
město“ ve čtyřech mateřských školách a v jedné 1. třídě ZŠ a „Stavitelé města I“ ve 3. třídě ZŠ. 
 Žáci starších věkových kategorií budou v rámci projektu nejen absolvovat výukový 
program a mapovat okolí své školy, ale následně i navrhnou vhodná adaptační opatření a ta 
odprezentují na projektovém dni ve své škole, aby své návrhy obhájili, a získali tak finance 
na jejich realizaci. Většina realizací je dle harmonogramu projektu plánována až po revizích 
metodik na 2. pololetí školního roku. Vzhledem k terénní části programů, kdy žáci zkoumají 
okolí své školy a dělají různá měření, například termokamerou nebo zasakovací zkoušku, je 
třeba, aby programy probíhaly v teplém období, tedy od dubna 2023.
 Více informací o projektu na webových stránkách www.evp.adaptacepraha.cz. 
Projekt je podpořen Hlavním městem Praha.

Aby klima bylo prima

www.evp.adaptacepraha.cz


 Během letních prázdnin se konal již 6. ročník našeho příměstského tábora Eko-
hraní v pražských lesích, jehož pětidenní ucelený program se zaměřením na environmentální 
vzdělávání dětí má za cíl nabídnout dětem smysluplně strávený čas v zeleni pražských lesů 
a lesoparků, především dětem z Prahy 3, kde kromě městských parků není mnoho možností 
vyžití v přírodě. Obliba našich táborů stoupá, a tak jsme otevřeli 4 turnusy, které byly plně 
obsazeny. Celkem se zúčastnilo 90 dětí ve věku 4–11 let. 
 Naše tábory mají „putovní“ charakter; každý den se s batůžky na zádech vydáme 
do některé z pražských přírodních lokalit, kde společně strávíme celý den v přírodě nejen 
objevováním, poznáváním, bádáním a hraním, ale také tam obědváme, odpočíváme a svačíme. 
Tentokrát jsme navštívili Divokou Šárku, přírodní park Hostivař–Záběhlice, přírodní památku 
Housle v Lysolajích, Ďáblický háj, Chuchelský háj a vyjeli jsme na výlet mimo Prahu, do Nižboru.
 Zúčastnilo se mnoho dětí, které s námi absolvovaly tábor již v předchozích letech. 
Program byl jiný, ale základní model: dopoledne zaměřené na environmentální výuku, 
odpoledne pak spíše na pohybové aktivity, byl zachován. Děti se na pět dní staly členy expedice 
a v rámci dopoledního programu zkoumaly drobné živočichy a rostliny, pozorovaly ptáky, tvořily 
z přírodnin… Vše si zaznamenávaly do svých „cestovatelských deníků“. Při poledním klidu jsme 
četli knížky, odpolední program jsme věnovali pohybovým a zábavným hrátkám, ve slunečných 
dnech koupání. 
 Během 1., 2. a 3. turnusu jsme měli projektový den Lesní mysl zaměřený na práci 
s vlastními smysly v přírodě. Ve 3. a 4. turnusu proběhl projektový den Hudební nástroje 
zaměřený na využití rytmu a hudby v přírodě a výrobu hudebních nástrojů z přírodnin. 
 Poslední den tábora jsme si zopakovali vše, co jsme se za uplynulé dny naučili 
a dozvěděli nového. Děti byly za své úsilí odměněny diplomem, medailí a jako dárek na památku 
dostaly bavlněný vak na záda.
 V termínu 18.–22. 7. se tábora zúčastnilo 23 dětí, po 18 dětech to bylo v termínech 
25.–29. 7. a 1.–5. 8. a v posledním termínu 22.–26. 8., kde máme vždy navýšenou kapacitu, to 
bylo 31. Opět tak probíhaly paralelně dva tábory po cca 15 dětech.
Tábor měl velmi pozitivní hodnocení dětí i jejich rodičů. 
Více informací na www.ekocentrumkoniklec.cz/primestsky-tabor/.

Příměstské tábory
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 V červenci jsme opět uspořádali pobytový týdenní tábor na naší terénní základně 
v Domě zaniklých řemesel v Dolní Vidimi na Kokořínsku. Tábor byl plně obsazen, zúčastnilo se 
16 dětí ve věku 6–14 let.
 V průběhu tábora jsme s dětmi absolvovali dva projektové dny: Vesmír kolem nás, 
který nám mimo jiné umožnil pozorovat denní i noční oblohu profesionálními dalekohledy, 
a Bylinky, při němž jsme se naučili jejich využití v kuchyni i jako léčivek.
 Program máme celkově zaměřený na prohloubení vztahu k přírodě, vztahu dětí 
mezi sebou a rozvoj vzdělání v řadě environmentálních témat formou zábavných her a aktivit 
s důrazem na pobyt v přírodě, prožitek, přímý kontakt s přírodninami a smyslové vnímání, ale 
i badatelsky orientovanou výuku, experimentování, simulační a rolové hry. Vycházíme též ze 
směrů Lesní mysl a permakulturních principů. Prostřednictvím hlavní táborové hry Magické 
bytosti jsme si tedy nejen hráli, ale také poznávali přírodu a její dary, uvědomili jsme si její 
hodnotu, jaký k ní máme vztah, svou roli v ochraně životního prostředí, poznali jsme magii 
a sílu myšlenek a užili jsme si hodně zábavy.

Pobytový tábor ve Vidimi



 Projekt byl realizován na území hl. m. Praha od 1. 9. 2021 do 31. 12. 2022 na 7 školách 
z 6 městských částí: ZŠ Náměstí Curieových (P1), Gymnázium Elišky Krásnohorské (P4), ZŠ 
Kavčí hory (P4), ZŠ Antonína Čermáka (P6), ZŠ Mikoláše Alše (Praha–Suchdol), ZŠ Běchovice 
a ZŠ Livingston (Praha–Čakovice).

 Byl ještě částečně ovlivněn pandemií covid-19. Sice již nedocházelo k plošnému 
uzavírání škol, ale z předchozího školního roku byly školy pozadu s učivem, a na realizaci 
projektu měly málo času. ZŠ Mikoláše Alše se zapojila pouze do jednoho tematického okruhu 
(náhrada za ZŠ Lyčkovo náměstí, která na poslední chvíli projekt odřekla), oproti tomu ZŠ 
Náměstí Curieových se zapojila se 4 ročníky a 60 žáky v rámci přírodovědného semináře. 
Projekt byl podpořen Hlavním městem Praha.

Město do kapsy – mikroklima okolí školy na Praze 6 
 Na Praze 6 byl projekt realizován na ZŠ Antonína Čermáka. Vedoucím pedagogem 
projektu byla Eva Votavová. Zapojila se s 26 žáky ze třídy 5.A. 
 Díky finanční podpoře MČ Praha 6 se podařilo některá z navržených opatření 
realizovat. Byla zakoupena nádrž na dešťovou vodu o objemu 1 000 cm3, která bude sloužit 
ke sběru dešťové vody a jejímu využívání k zálivce školních záhonů. V listopadu byla realizována 
výsadba tří vzrostlých stromů na zahradě školy. Žáci školy pod vedením zahradníka vysadili dvě 
ambroně západní a jeden platan. Projekt byl podpořen MČ Praha 6.

Město do kapsy - mikroklima a veřejný prostor v okolí školy



 Podobně jako v minulých letech se naše organizace aktivně snažila pokročit 
v ochraně a revitalizaci dvou podmáčených ploch na okraji Prahy: mokřadu Na Beránku 
a mokřadu v Cholupicích. Práce na ekologické stabilizaci lokalit je náročná a různorodá, a i pro 
rok 2022 představovala stěžejní cíl hned pro několik aktivit, zaštítěných značkou Pozemkového 
spolku Koniklec. 
 Rozvoj pozemkového spolku představuje základní podpůrnou platformu pro 
provozování aktivit na obou mokřadech a jeho obsahový záběr se prolíná s dalšími projekty 
zaměřenými na tuto činnost. Zahrnuje především koordinační a administrativní úkony 
související se sledováním a péčí o lokality: úpravy majetkoprávních vztahů, koordinaci 
a administraci úklidových akcí, PR spolku a lokalit samotných apod. Na následující etapu (rok 
2023) se nám podařilo prodloužit všechny stávající majetkoprávní vztahy s vlastníky pozemků 
s výjimkou parcely 2334/1, ležící v oblasti Na Beránku mimo hlavní oblast našich zájmů 
(jednotliví podílníci se mezi sebou nebyli schopni domluvit).
 K nutnému vyčištění plochy mokřadní louky od odpadků jsme si tentokrát přizvali 
mladou krev. Při úklidu, proběhnuvšímu v rámci akce Ukliďme Česko, nám pomáhali žáci 
z blízké základní školy Na Beránku. Sběru se zúčastnilo celkem 21 lidí a naplnili jsme osm pytlů. 
Protože akci byly přítomny hlavně děti, uspořádali jsme pro ně několik herně-vzdělávacích 
aktivit na téma zvířátka a jejich život v mokřadu.
 Propagační aktivity pozemkového spolku probíhají na několika kanálech. Jedním 
z nich je instagramový profil spolku, na němž přibyly nejen informace o pořádaných akcích, 
ale také střípky z přírodního bohatství jak beránecké, tak cholupické lokality. Na webu našeho 
ekocentra vyšel článek o úklidu, web a facebook MČ Praha 12 poskytl prostor pro pozvánku 
na úklid. Pro propagační a prezentační účely cholupického mokřadu jsme vytvořili nové logo. 
Jeho vizuál je identický se sesterským logem mokřadu Na Beránku, jen jako ústřední symbol 
jsme zvolili nejvýraznějšího obyvatele cholupických rákosin – letícího motáka pochopa.
 Pozemkový spolek byl financován v rámci výzvy ČSOP na podporu vzniku a rozvoje 
pozemkových spolků.

Pozemkový spolek Koniklec Praha



 Projekt „Adaptační opatření na Praze 12“ byl druhou částí rozsáhlé aktivity, která 
probíhala už v roce 2021 a jejíž náplní byla především ochranářská opatření se snahou zadržet 
jak v mokřadu Na Beránku, tak v mokřadu cholupickém více vody, a zlepšit tak vodní režim 
v okolí. Na zvýšené retenci vody byl přímo závislý i druhý důležitý cíl – poskytnout vhodná 
stanoviště živočichům, kteří ke svému životu nutně potřebují vlhké prostředí.  Co nás čekalo 
a neminulo v roce 2022?

Managementová opatření v mokřadu Na Beránku
 Mozaikovitá seč proběhla obdobně jako loni koncem jara. Křovinořezy 
a kosy stabilních spolupracovníků z Prahy 12 se postaraly o odstranění 
nežádoucí travní biomasy z nejcennějších ploch mokřadu, odkud ji 
9. července shrabali 4 dobrovolníci. Shrabaná hmota byla odvezena 

kontejnerem na bioodpad, který poskytla MČ Praha 12.  Před kosením jsme 
jako každoročně prošli mokřad za účelem eliminovat usmrcení živočichů nebo 

zničení hnízd. Při dobrovolnické akci jsme učinili pozitivní zjištění: v prostoru 
prameniště se přes teplé počasí udrželo více vody než v předchozích letech, což se projevilo 
i na větším podílu vlhkomilných rostlin v místním společenstvu. Kromě vyššího stavu vody jsme 
zde rovněž sledovali dva ohrožené druhy naší fauny: ještěrku obecnou a slepýše křehkého.  

 Lví díl práce na regulaci porostů opět odvedli koně. Kromě vypásání rozsáhlých 
ploch přirozeně narušují pohybem drn, čímž pomáhají uvolnit a rozšířit semena z půdní 
semenné banky. S jejich majitelkou jsme rozšířili spolupráci pořízením fotopasti na sledování 
vandalismu na ohradách ležících na ošetřovaných pozemcích a dohodou o umístění terénní 
bedny na letní skladování nářadí na jejím pozemku.

 S pravidelnou prořezávkou náletových dřevin nám tentokrát „pomohlo“ únorové 
období vichrů. Z bezpečnostních důvodů jsme byli nuceni uspořádat první odstranění 
kmenů již na jaře – naši spolupracovníci zabezpečili šest kmenů a větší počet větví, které 
svou nestabilitou ohrožovaly potenciální návštěvníky mokřadu. Při obvyklé zimní prořezávce 
vyřezali naši spolupracovníci v mokřadu cca 15 kusů náletů, hlavně neodbytných výmladků vrby 
a svídy, zarůstajících jádro mokřadu s výskytem nejcennějších rostlinných druhů a společenstev. 
Odstraněné kmeny jsme nechali v lokalitě jako úkryt pro různé druhy živočichů.

 Veškeré zmíněné aktivity v mokřadu Na Beránku mohli zájemci sledovat nejen 
na webu a facebooku Ekocentra Koniklec, ale také na webu a facebooku Prahy 12. Vyšly zde 
tři články; poslední, říjnový sdílený článek o hrabání mokřadů vyšel i v Novinách Prahy 12.

Managementová opatření v mokřadu v Cholupicích
 Pochopům se v cholupickém mokřadu zjevně zalíbilo; nejenže jsme 
dostali hlášení o jejich výskytu, ale na jaře jsme je viděli poletovat v okolí 
i na vlastní oči. Co to znamenalo? Kromě příjemného zjištění, že cholupický 
mokřad i nadále hostí veřejnosti ne zcela známý druh dravce, ale také 

impuls znovu posunout ošetřující opatření až k podzimu. V září pochopy 
v mokřadu vystřídala sekačka a kosa, která se postarala o likvidaci třtiny 

křovištní. 7. říjen pak patřil „hrabatům a hraběnkám“. Celkem se nás zde sešlo 
v í c e než 20; na pomoc nám přišli i zahradničtí učni z komořanského učiliště pro žáky s více 
vadami, čímž se nám trochu nečekaně podařilo zapojit do aktivit na ochranu prostředí Prahy 
12 i handicapované spoluobčany. Co se nestihlo shrabat toho dne, dokonal během října náš 
spolupracovník za pomoci nepostradatelné zahradní techniky. 
 

Adaptační opatření na Praze 12



 Prosvětlovací prořezávka opět proběhla v prosinci. Dřevo z 20 nežádoucích 
náletových olší lepkavých tentokrát nalezlo vícero využití: některé silnější kmeny přetvořily 
šikovné ruce řezačů na lávku pro pracovníky na akcích, tenčí kusy rozporcované do menších 
špalíků využijeme sami do ekologických výukových programů a o zbylé kmínky projevili zájem 
„koňáci“ z Beránku. Větve jsme v lokalitě ponechali pro živočichy jako úkryt. 
 Publicitu cholupickému mokřadu a lidem podílejícím se na jeho záchraně jsme 
zajistili třemi články na našem webu. Poslední, souhrnný článek psaný pro MČ Praha 12 vyšel 
v Novinách Prahy 12.

Tvorba dešťové zahrádky na autobusové točně Na Beránku
 Hrubá stavba dešťové zahrádky, započatá v roce 2021 firmou Grania, s.r.o., byla 
dokončena na začátku roku 2022. Na jaře nám zbývalo dosázet vhodné rostliny a zahrádku 
připravit k představení veřejnosti. Prezentační akce proběhla 21. dubna za přítomnosti 
zástupců Nadačního fondu Veolia, Hlavního města Praha, městské části Praha 12 a ČSOP. 
Kromě otevření samotné zahrádky byla její součástí i komentovaná exkurze do mokřadu 
Na Beránku, během níž jsme zjistili, že ohrožené kosatce sibiřské se utěšeně šíří i za jeho 
hranice. Aby si kolemjdoucí udělali představu o tom, k čemu zahrádka slouží, zpracovali jsme 
k ní ještě malou informační tabulku.

Projekt Adaptační opatření na Praze 12 podpořilo Hlavní město Praha a městská část Praha 
12. Dešťová zahrádka byla realizována díky podpoře Nadačního fondu Veolia a ČSOP. 



Se sběrem dat o obou opatrovaných lokalitách jsme se letos přesunuli z Cholupic na Beránek. 
Jako cílovou skupinu organismů jsme zvolili cévnaté rostliny, protože mohou být nejen 
klíčovým indikátorem kvality stanoviště, ale podle výskytu určitých taxonů můžeme posoudit, 
jaké podmínky na něm panují a jak se mění. Od dubna do října zde pátrala naše botanička 
Anička Kučerová, aby zhodnotila mokřad z hlediska druhové diverzity a navrhla opatření, 
která by vhodně doplnila již stávající zásahy tak, aby péče lépe odpovídala lokálním potřebám 
a dalšímu rozvoji. Za šest měsíců identifikovala 68 druhů rostlin, mezi nimi čtyři vedené 
v Červeném seznamu: ke kosatci sibiřskému, vrbě rozmarýnolisté a ostřici Hartmanově přibyl 
ještě kokrhel luštinec, semiparazitická bylina využívaná jako pomocník v boji proti šíření 
invazních druhů trav. Všem čtyřem botanickým „pokladům“ se na Beránku daří více než dobře, 
podobně jako čertkusu lučnímu, který zde obsadil hned dvě místa. Méně příjemným objevem 
pak bylo odhalení několika invazních vetřelců, kteří by svým rozrůstáním v budoucnosti mohli 
v mokřadním ekosystému napáchat řádnou paseku. Právě na jejich eliminaci byly zaměřeny 
návrhy na inovace managementu: v prořezávkách vysekávat keře pámelníku, přizpůsobit 
kosení mokřadu tak, abychom zabránili vysemenění zlatobýlu kanadského a likvidovat 
výmladky škumpy. Obecně vzato však stávající management (mozaikovitá seč prokládaná 
pastvou a narušování drnu koňskými kopyty) odpovídá požadavkům na udržení populací 
druhů podmáčených ploch. Všechna data jsou k dispozici v Národní databázi ochrany přírody 
(NDOP). Průzkum byl finančně podpořen ČSOP v rámci programu Ochrana biodiverzity.

Botanická inventarizace v mokřadu Na Beránku



 Projekt „Počítáme s vodou“ (2022-2024), který je již 5. pokračováním stejnojmenného 
projektu, navazuje na projekty „Počítáme s vodou IV“ (2019–2022), „Počítáme s vodou III“ 
(2017–2018), „Počítáme s vodou II“ (2016), „Počítáme s vodou“ (2013–2015) a řadu dalších 
předchozích aktivit naší organizace zaměřených na podporu zavádění opatření a postupů 
správného hospodaření s dešťovou vodou a modro-zelené infrastruktury v urbanizovaném 
prostředí. Hlavní cílovou skupinou tohoto poradenskovzdělávacího projektu jsou zástupci 
veřejné správy ČR a odborná veřejnost. 
 V průběhu roku 2022 se uskutečnily dvě zahraniční exkurze za příklady dobré praxe 
do Berlína. V rámci exkurzí byla navštívena např. modro-zelená čtvrť Rummelsburg nebo areál 
UFA Fabrik a další. O odborný výklad se postaral expert na hospodaření s dešťovou vodou 
ve společnosti Sieker Harald Sommer, výzkumný pracovník na Technické univerzitě v Berlíně, 
a Werner Wiartalla z UFA Fabrik. 
 Každoroční mezinárodní konference „Počítáme s vodou“ se konala na téma Přístupy 
k implementaci modro-zelené infrastruktury. V Paspově sále na Praze 5 se tak 24. 11. 2022 sešlo 
více než 120 posluchačů se zájmem o tuto problematiku. Hlavním mluvčím byl Kevin Barton 
z Velké Británie, krajinářský architekt, a ředitel Robert Bray Associates. Velké ohlasy měla 
taktéž přednáška Jo Bradley, ředitelky neziskové organizace Stormwater Shepards. Výstupy 
z konference včetně sborníků anotací příspěvků jsou k dispozici na webových stránkách. 

Počítáme s vodou



 Pokračovali jsme v aktivitě pořádání seminářů. V Praze se 15. 9. uskutečnil základní 
seminář ve spolupráci s MČ Praha 3. Další základní seminář byl online za účasti Šimona Jiráčka, 
který hovořil o úpravách na Smetanově nábřeží v Praze. Poprvé se realizoval praktický seminář 
pro pokročilé, jehož účastníci diskutovali s našimi odborníky o svých konkrétních strategiích 
a problémech se začleňováním modro-zelené infrastruktury ve svých lokalitách. Tento seminář 
se konal 20. 4. v Jihlavě. Také se nově konala on-line debata na téma MZI a územního plánování 
s hostem Richardem Kohoutem, bývalým referentem pro vodní hospodářství na Odboru 
životního prostředí na městském úřadě v Lanškrouně.
 I nadále poskytujeme poradenství týkající se hospodaření s dešťovou vodou 
na soukromém i veřejném majetku. Průběžně je také doplňována Mapa přírodě blízkých 
příkladů hospodaření s dešťovou vodou v ČR i zahraničí. Na webových stránkách je možné 
sledovat publikované tematické odborné články. Více informací na www.pocitamesvodou.cz. 
Projekt je spolufinancován Státním fondem životního prostředí České republiky na základě 
rozhodnutí ministra životního prostředí.

Počítáme s vodou v Praze II
 Projekt navazuje na stejnojmenný projekt realizovaný v letech 2020–2021. Má 
stejné téma jako projekt národní, ale je zaměřen na pražské prostředí a zástupce veřejné 
správy hlavního města a jednotlivých městských částí. V rámci projektu byl ve spolupráci 
s projektem „Počítáme s vodou V“ uspořádán v září seminář, průběžně jsou zodpovídány 
dotazy, byly vydány tři články, průběžně jsou doplňovány realizace do Mapy příkladů. Také 
proběhla pražská exkurze za příklady dobré praxe, při níž jsme nově navštívili Smetanovo 
nábřeží za doprovodu Šimona Jiráčka z Institutu plánování rozvoje města Prahy. Z pražské 
exkurze byla pořízena videoreportáž, kterou je možné zhlédnut na stránkách projektu spolu 
se sborníkem. V prosinci 2022 jsme začali s realizací navazujícího projektu „Počítáme s vodou 
v Praze III“. Projekt byl podpořen Hlavním městem Praha.



 13. konference o ekovýchově v Praze proběhla 20. 10. 2022 v hotelu Artemis. 
Ústředním tématem byla letos otázka, zda kritické myšlení souvisí s environmentální výchovou 
a vzděláváním. A přednášející nenechali nikoho v sále na pochybách, že souvisí. O úvodní slovo 
se postaral zástupce organizátora celé akce Petr Holý, koordinátor oblasti environmentálního 
vzdělávání, výchovy a osvěty z Magistrátu hl. m. Praha. První přednášku měl Albrecht Handke ze 

Saského státního ministerstva školství 
a kultury a představil, jak se Sasko 
pustilo do naplňování Cílů udržitelného 
rozvoje, konkrétně do jeho bodu 
čtyři, který se věnuje kvalitnímu 
vzdělávání, kam patří i kritické myšlení. 
Předsedkyně Toulcova dvora, Lenka 
Skoupá, upozornila na nezbytnost 
kritického myšlení v komunikaci 
environmentálních témat, která 
nás ochrání před dezinformacemi 
všeho druhu. Zuzana Jakobová 
ze vzdělávacího centra TEREZA 
představila výstavu Umění vidět, 
která se zaměřuje na rozvoj vizuální 
gramotnosti. Lukáš Hána z GrowJob 
Institute se ve svém příspěvku zaměřil 

na možnosti vyvracení nesmyslných názorů na téma ochrany životního prostředí. Na něho 
volně navázal Ondráš Přibyla z projektu Fakta o klimatu přednáškou o nutnosti poskytovat 
novinářům i veřejnosti relevantní informace a data, aby se zabránilo šíření nesmyslných zpráv. 
Jana Dlouhá z Centra pro otázky životního prostředí UK hovořila o odpovědné udržitelné 
spotřebě pro všechny stupně škol, Ondřej Hudeček z Městské knihovny v Praze seznámil 
přítomné s aktivitami knihoven v rámci plnění Cílů udržitelného rozvoje. Na dopolední 
přednáškovou část bezprostředně navázala panelová diskuze, které se zúčastnila Lenka 
Skoupá, Ondřej Hudeček, Ondráš Přibyla, Jana Dlouhá a Lukáš Hána.  
 Po přestávce na oběd, jejíž součástí byl 
intenzivní networking a návštěva stánků na veletrhu, 
měli účastníci konference možnost navštívit připravené 
workshopy. V prvním bloku to byla dílna Lenky Skoupé 
– Jak využívat metod RWCT a třífázového modelu učení 
v EVVO, Lukáše Hány – Kritické myšlení – vědecká 
gramotnost a práce s vědeckými články, Zuzany 
Jakobové – Mladí reportéři pro životní prostředí 
a Veroniky Endrštové – Active citizens: chráníme klima. 
Po krátké přestávce následoval druhý blok, v němž 
proběhly dílny Veroniky Sodomové – Dezinfombies, 
Alice Končinské – Adaptopolis, Jana Smrčky – 
Klimatické vzdělávání hrou a Aleny Kohoutové – 
Světová škola, lekce ke globálním problémům a jak se 
ještě věnovat globální a environmentální výchově.
 Celou konferenci doprovázel veletrh organizací nabízejících EVVO. Veletrhu se 
letos zúčastnilo celkem 35 organizací, s jejich zástupci jste se mohli potkat na 22 stáncích. 
Na konferenci se do sálu přišlo podívat celkem 145 osob. Dopolední přednášková část byla 
zároveň streamována online. Projekt byl zadán a financován Hlavním městem Praha.

Konference o ekovýchově - výchova a vzdělávání ke kritickému myšlení



 Naše organizace se v rámci spolupráce se sítí SSEV Pavučina zapojila jako partner
do projektu „Zvyšování kvality neformálního vzdělávání“, který je financovaný MŠMT 
z Operačního  programu  Výzkum, vývoj, vzdělávání. Naši lektoři se v roce 2022 zúčastnili 
17 seminářů akreditovaných MŠMT v rámci DVPP, uskutečnili 7 cyklů tandemové výuky  
a 8 projektových dnů. Jeden lektor absolvoval studijní pobyt v SEV Sever.

Zvyšování kvality neformálního vzdělávání



 Naše organizace je v objektu v dlouhodobém pronájmu a podílí se na zajišťování 
provozu i oprav. Od roku 2015 nabízíme víkendové akce pro veřejnost. Zájemci si mohou 
vyzkoušet stloukání másla, pečení chleba a housek, předení vlny z česance, výrobu provazů, 
drátování apod. Návštěvníky také seznámíme s historií domu, jeho dobovými zvláštnostmi 
a životem lidí na venkově v 18. a 19. století.

Dům zaniklých řemesel a expozice skanzenu v Dolní Vidimi



 Dne 1. června jsme se zúčastnili Dne dětí na pražských náplavkách se stánkem 
u Hořejšího nábřeží. Lektorky nabídly dětem každého věku velkou škálu aktivit. Na stánku 
nechyběly ani informační materiály pro dospělé či přehledy ekologických programů pro školy, 
o které měli zájem zejména učitelé prvního stupně ZŠ a MŠ. O aktivity našeho stánku byl velký 
zájem.
 V parku Lannova jsme se 16. června opět zúčastnili akce Voda je život se stánkem 
s aktivitami pro děti na dané téma a informačními letáčky pro dospělé.
 Na konferenci „Mladí mají slovo“ dne 23. června jsme vedli úspěšný workshop 
Udržitelná škola, který měl nejvíce účastníků.
 Zúčastnili jsme se také Konference pro pedagogy MŠ, která se konala v Toulcově 
dvoře 6. října. V rámci akce Ukliďme Česko, ukliďme svět jsme 12. dubna vyčistili mokřad 
Na Beránku. Zorganizovali jsme dobrovolnické shraby na obou mokřadech a shrab listí jírovce 
maďalu.

 Ve spolupráci s MČ Praha 3 jsme uskutečnili další ročník pravidelného shrabu 
jírovcového listí ve vybraných vnitroblocích na území Prahy 3. Hrabání listí probíhalo od 20. září 
do 17. prosince ve 21 vnitroblocích. Každé z míst jsme navštívili minimálně jednou či dvakrát, 
v některých případech (v závislosti na množství spadeného listí) až čtyřikrát. Dohromady tak 
proběhlo 40 návštěv vnitrobloků s jírovci a za pomoci brigádníků a dobrovolníků se nám 
podařilo naplnit 271 pytlů. Dalších 19 jsme rozdali zájemcům z řad občanů Prahy 3, kteří se 
mohou ke shrabům připojit a obstarat si na adrese Ekocentra Koniklec či přímo na MÚ Praha 
3 speciální pevné papírové pytle, určené k likvidaci jírovcového listí. Jejich odvoz zajišťuje vždy 
na podzim MČ Praha 3.
 13. listopadu jsme upořádali dobrovolnický shrab a zvládli jsme naplnit 8 pytlů 
jírovcovou biomasou. Celý projekt proběhl díky finanční a materiální podpoře MČ Praha 3. 

Akce pro veřejnost

Ochrana jírovce maďalu proti klíněnce jírovcové



 Počátkem léta 2022 jsme začali plánovat vytvoření nové naučné stezky v Hájku 
u Uhříněvsi v Praze 22. Podnětem byla jednání s místní městskou částí, která nám poskytla 
finanční dar na průzkumné a realizační práce. Do koncipování záměru jsme zapojili rovněž 
obyvatele Hájku. Dne 5. 10. se uskutečnila participační schůzka, na které proběhla výměna 
kontaktů s lidmi, kteří mají a jsou ochotni nabídnout zdroje o přírodních, historických 
a kulturních zajímavostech Hájku a jeho okolí. Obyvatelé Hájku se také zúčastnili soutěže 
o název naučné stezky. Léto a podzim jsme věnovali hlavně terénním průzkumům, abychom 
si ujasnili trasu stezky, lokalizaci tabulí a alespoň rámcově tematické okruhy, jež by měly být 
na tabulích prezentovány. Z několika verzí byla vybrána trasa ve formě okruhu se začátkem 
a koncem na autobusové zastávce v Hájku. Na ní jsme zvolili šest bodů pro budoucí prvky.
 Témata pro jednotlivé prvky jsme vybírali tak, aby co nejlépe odrážela charakter 
lokality a její nejviditelnější zajímavosti. Přírodní přednosti bezprostředního okolí Hájku 
reprezentuje tok Rokytky a jeho role biokoridoru. Polní krajině nad říčkou a jejím obyvatelům 
se věnují hned tři prvky: polní ptáci a poznávání jejich siluet formou přiřazování, panel 
o stromovém bludišti na mezi dělící dvě velká pole a na odpočívadle U tří kaštanů, prvek 
zabývající se jednak místem samotným, jednak mezemi a remízky a jejich funkcí v polní krajině. 
Stezka se však nevěnuje pouze přírodním zajímavostem; dva panely se budou zabývat historií 
okolí. Prvním z nich je počáteční panel o historii samotného Hájku, druhý bude rekonstruovat 
dobový život na nedalekém raně přemyslovském hradišti Královice, sloužícím až do 12. století 
jako pohraniční stanice rodícího se českého státu. 
 Stezku v Hájku jsme od samého zrodu nápadu zamýšleli realizovat jako infosystém 
s více vrstvami – klasické prvky v terénu, vybavené interaktivními komponenty, by měla 
doplňovat virtuální vrstva v podobě hry přístupné přes mobilní aplikaci. Herní úkoly by měly 
přímo navazovat na obsah tabulí, potažmo jej využívat. 
 Projekt byl na přelomu let 2022 a 2023 ve stadiu konceptu pro žádost do programu 
Blíž přírodě, jejž vyhlašuje ČSOP za podpory Net4Gas, svého generálního partnera.

Naučná stezka Hájecké putování



 V září 2022 jsme za podpory Hlavního města Praha započali opravu vandaly značně 
poničené stezky v Praze 4 – Hodkovičkách, zaměřenou na městské ptactvo a jeho ochranu.
 Stezku Město z ptačí perspektivy jsme vybudovali v letech 2018 a 2019 s cílem zapojit 
návštěvníky se zájmem o přírodu, a především o ptactvo do jejich ochrany prostřednictvím 
terénního informačního systému, v němž by kromě vyobrazení městských druhů ptáků 
a zajímavostí o nich našli základní návody k péči, především k instalaci a používání krmítek 
a ptačích budek. Panely, jako obvykle vybavené interaktivními komponenty, však během 
krátké doby poškodili vandalové natolik, že nebyly s to plnit svou informační a osvětovou 
funkci. Abychom stezku uvedli do původního stavu a pokud možno zabránili odcizení jejích 
součástí, rozhodli jsme se nahradit původní na dřevě malované originální ilustrace ptáků 
novými, vytištěnými na dibondové desce, a v případě poškození snadno nahraditelnými. 
Po náhradě za nové kusy volala také některá krmítka vyvěšená v lesoparku jako součást stezky 
a určená k veřejnému přikrmování místních ptáků. Místo malého a opotřebovaného krmítka 
v nejfrekventovanější centrální části lesa jsme vyrobili velké krmítko vhodné i pro přikrmování 
druhů jako sojka obecná nebo strakapoud velký. 
 Také jsme se rozhodli rozšířit informační kapacitu o další vrstvu, kam bude možno 
dát podrobnosti, které se na samotné tabule nevešly. Týká se to především pokynů k výrobě 
ptačích budek a k přikrmování, ale také některých zajímavostí o adaptacích ptačích těl 
k různým způsobům života a o ptačích migracích. Rozšíření systému bude přístupné online 
pomocí QR kódů, umístěných na tabulích. Práce na projektu budou pokračovat do konce roku 
2023 a jejich součástí bude i pracovní workshop pro žáky 2. stupně ZŠ.

Naučná stezka Město z ptačí perspektivy 
- rekonstrukce a rozšíření informačního potenciálu 



V roce 2017 jsme v prostoru bočního údolí Kokořínského dolu instalovali šest prvků naučné 
stezky Poklady Harasova. Po pěti letech provozu se jak na stojanech, tak na interaktivních 
komponentech podepsal zub času a občas i nešetrné zacházení ze strany turistů. Rozhodli 
jsme se proto uskutečnit kompletní rekonstrukci stezky. 
 V průběhu oprav jsme všem šesti tabulím oblékli nový kabát v podobě přebroušení 
a nátěru střech a zrenovovali jsme všechny interaktivní prvky. Na tabuli Poklady života jsme 
vyměnili opotřebované hmatové váčky a opatřili je bytelnějšími dřevěnými víčky. U tabule 
Poklady kamene jsme nahradili nevyhovující ilustrace rostlin názornějšími; nespolehlivé 
magnety na přiřazování těchto obrázků do bodů výskytu zastoupily závěsné háčky. Na tabuli 
Poklady souše i vody s aktivitou pexetrio jsme vyměnili desku s chybnou grafikou za správnou 
a zároveň připevnili nová herní dvířka, jež nyní nesou barevné symboly pro identifikaci 
jednotlivých trojic obrázků (dospělý obojživelník – juvenilní stadium – snůška).
 Poslední tabuli, umístěnou u harasovské „tůně“ nedaleko bývalého hotelu, jsme 
vybavili destičkami s novými poznatky o lokalitě, které vyplynuly během existence stezky.  
Projekt podpořil Net4Gas, generální partner ČSOP, jenž v rámci programu Blíž přírodě 
financoval i samotný vznik stezky.

Rekonstrukce naučné stezky Poklady Harasova



 V roce 2022 jsme v rezidenci Čámovka v pražských Čimicích pomohli okolní fauně 
najít úkryt. Postavili jsme pro ni vhodné habitaty. Blanokřídlým i jinému hmyzu a bezobratlým 
jsme instalovali veliký hmyzí hotel. Nezapomněli jsme ani na obratlovce a na okolní stromy 
pověsili pět ptačích budek pro různě velké pěvce či šplhavce a jednu budku pro sovu. Pro 
všechny živočichy z okolí bylo nainstalováno i pítko, aby se mohli ochladit a napít v parných 
letních dnech. Projekt byl zadán a financován společností EXPO-HIGHTS, s r.o. ze skupiny 
Horizon Holding.

Biodiverzita na Čámovce

V roce 2022 nás sponzorovali



pokladna

pasiva počáteční stav koncový stav
dodavatelé 64.000 55.000
ostatní závazky 16.000 32.000
závazky k zaměstnancům 39.000 62.000
závazky k SP a ZP 5.000 15.000
ostatní přímé daně
záv. ve vztahu ke st. rozpočtu

2.000
1.129.000

4.000
835.000

jmění 1.063.000 1.121.000
účet výsledku hospodaření 0 315.000
hosp. výsledek ve schval.řízení 58.000 0
neuhrazená ztráta min. let 0 0
pasiva celkem 2.376.000 2.439.000

hospodářský výsledek 290.000

náklady

výnosy

hospodářská činnost

hospodářská činnost

hlavní činnost

hlavní činnost

spotřeba materiálu

tržby z prodeje zboží a služeb

8.000

26.000

168.000

1.469.000

spotřeba energií

ostatní výnosy

0

82.000

31.000

0

opravy a udržování

přijaté příspěvky (dotace, granty)

0

0

25.000

0

3.147.000

cestovné

přijaté dary
členské příspěvky

0

37.000
0

17.000

0
6.000

náklady na reprezentaci
ostatní služby

0
86.000

38.000
2.878.000

mzdové náklady 16.000 1.089.000
zákonné sociální pojištění 0 105.000
úroky

členské příspěvky

0

0

0

6.000
jiné ostatní náklady 10.000 0

náklady celkem

výnosy celkem

120.000

145.000

4.332.000

4.622.000

aktiva
rozvaha

výkaz zisku a ztráty

počáteční stav koncový stav
32.000 107.000

běžný účet 2.106.000 1.397.000
pohledávky z obchodních vztahů 2.000 0
poskytnuté zálohy 0 0
ostatní pohledávky 19.000 0
jiné pohledávky z titulu dotací 217.000 935.000

aktiva celkem 2.376.000 2.439.000
náklady příštích období 0 0

Účetní závěrka ke dni 31.12. 2022

Finanční zpráva se skládá ze zjednodušeného přehledu aktiv a pasiv, nákladů a výnosů doplněného 
přehledem přijatých dotací. Tyto základní ekonomické ukazatele jsou doplněny stručným komentářem.



Přehled přijatých grantů a dotací v roce 2022

projekt

Ekologické výukové programy
Aby klima bylo prima

Šablony

Počítáme s vodou IV

donor

MHMP
MHMP

MHMP

MHMP
MŠMT 
(SSEV Pavučina)

SFŽP

NS Město z ptačí perspektivy 
- Rekonstrukce

Počítáme s vodou v Praze III

Počítáme s vodou V

Programy o změně klimatu

Ochrana jírovce maďalu proti 
klíněnce jírovcové

Ekologické výukové programy

Příměstské tábory

celkový 
grant/dotace

300.000
350.000

100.000

300.000

354.374

1.996.486
2.027.707

75.000

49.900

300.000

38.000

přijato 
v roce 2022

300.000
350.000

100.000

354.374

0

300.000

0

0

49.900

0

38.000

SFŽP

SFŽP

MČ Praha 3

SFŽP

MČ Praha 3

Projekty získané v roce 2022 realizované v letech 2022/2023 mají v roce 2022 úměrně nákladům 
časově rozlišeny výnosy. Tyto projekty tvoří 70,4 % příjmů z dotací získaných v roce 2022  
(Ekologické výukové programy v Praze, Aby klima bylo Prima, NS Město z ptačí perspektivy, 
Počítáme s Vodou v Praze III). 
Jiné pohledávky 935 tisíc Kč v rozvaze znázorňují projekt Počítáme s vodou IV a Počítáme 
s vodou V, ze kterých plynou další výnosy až v roce 2023, ale náklady byly již v roce 2022. 

Závazky ke státnímu rozpočtu ve výši 835 tisíc Kč znázorňují nevyčerpané dotace (Ekologické 
výukové programy v Praze, Aby klima bylo Prima, NS Město z ptačí perspektivy, Počítáme 
s Vodou v Praze III), které jsme získali v roce 2022 a  pokračují do roku 2023. Závazky 
k zaměstnancům a sociálním institucím byly splaceny v průběhu ledna 2023. Závazky 
k dodavatelům a ostatní závazky byly uhrazeny do data zpracování výroční zprávy.
Přehled dotací se nemusí shodovat s celkovou hodnotou projektů. Většina realizovaných 
projektů je kofinancována. 
Výsledkem hospodaření za rok 2022 je zisk ve výši 25 tisíc Kč v hospodářské činnosti a zisk 
290 tisíc Kč v hlavní činnosti. Celkem je tedy výsledek hospodaření zisk 315 tis. Kč. Tento 
hospodářský výsledek je plně v souladu s neziskovým charakterem organizace. Tento zisk 
bude v plné výše využit na činnost organizace.

Komentář


